



DOI: 10.18572/1811-1475-2021-7-38-42

## Наложение ареста на криптовалюту в ходе расследования уголовных дел

### Грачев С.А. Наложение ареста на криптовалюту в ходе расследования уголовных дел

В статье рассматриваются процессуальные проблемы наложения ареста на криптовалюту в ходе предварительного расследования уголовных дел. Анализируется практика деятельности следственных органов по проведению с обвиняемым следственного эксперимента, в ходе которого имевшиеся у него средства в криптовалюте конвертируются в российские рубли, зачисляются на банковские счета с последующим наложением ареста на указанные активы. Делается вывод о целесообразности наложения ареста на цифровые финансовые активы в виде криптовалюты. Предлагается ряд принципов, которые должны быть реализованы при наложении ареста на криптовалюту, и порядок применения данной меры процессуального принуждения.

**Ключевые слова:** криптовалюта, наложение ареста на криптовалюту, уголовное дело, мера процессуального принуждения, предмет преступного посягательства, средство совершения преступления, цифровые финансовые активы, имущество.



**ГРАЧЕВ СЕРГЕЙ АЛЕКСАНДРОВИЧ**, доцент кафедры предварительного расследования Нижегородской академии Министерства внутренних дел Российской Федерации, кандидат юридических наук, доцент [sergeyag@inbox.ru](mailto:sergeyag@inbox.ru)

**GRACHEV SERGEY A.** Associate Professor of the Department of Pre-Trial Investigation of the Nizhny Novgorod Academy of the Ministry of the Interior of the Russian Federation  
PhD (Law)  
Associate Professor



### Grachev S.A. Arrest of Cryptocurrency in Criminal Case Investigation

The article deals with the procedural problems of seizing cryptocurrency during the preliminary investigation of criminal cases. The article analyzes the practice of the investigative authorities in conducting an investigative experiment with the accused, during which the funds available to him in cryptocurrency are converted into Russian rubles, credited to bank accounts, followed by the seizure of these assets. The conclusion is made about the expediency of seizing digital financial assets in the form of cryptocurrency. A number of principles that should be implemented when seizing cryptocurrency and the procedure for applying this measure of procedural coercion are proposed.

**Keywords:** cryptocurrency, seizure of cryptocurrency, criminal case, measure of procedural coercion, subject of criminal encroachment, means of committing a crime, digital financial assets, property.